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حرف مردم
 ستون »حرف مردم« انعكاس دهنده صادق حرف های شماست.
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 دو سال پیش دلار رسید به ۳۰هزار تومان،  •
ــزار تومان. چرا اجناس  الان هم شده ۳۰ه
تا ۴برابر سال قبل گرون شده؟ یکی نیست 

جواب بده؟
ــم ازدواج  • ــراس ــرای م ــ ــان خیلی ب  دل مـ

ــادش به خیر! در  ــده! ی و عروسی ها تنگ ش
سال های نه چندان دور، شب های جمعه و 
اعیاد، شاهد چراغانی و مراسم عروسی در 
کوچه پس کوچه ها بودیم. چیزی که الان 
نیست یا به ندرت دیده می شود. جوانان مظلوم 

ما چه کار باید بکنند؟
 فکر می کنم نقل و انتقال امسال تیم ها کاملا  •

مشخص کــرد. .. کــدوم تیم، محبوب دولتی 
هاست. نشون به این نشون که هر بازیکنی که 
به پرسپولیس وارد می شه به فهرست تیم ملی 

هم اضافه می شه!
 تا کی من کارگر نانوایی دولتی کنار تنور آتش  •

و در تابستان ســوزان روزی ۱۴۰ هزار تومان 
بگیرم! نرخ نامه اتحادیه آپاراتی ها بــرای باد 
موتور 5 هزار تومان، آمپول زدن 2۰ هزار تومان 
اما نانوایی برای ساعت ها کار ۱۴۰هزار تومان! 
تبعیض چرا و تا کجا؟ نان را گران نکنید ولی مزد 
مرا به سال ۱۴۰۱بدهید نه به نرخ سال۱۳۹۰!

 دولت درباره افزایش اجاره بها می گه نهایت  •
25 درصد افزایش داشته باشه درصورتی که 
خانه های سازمانی صد درصد افزایش اجاره 
داره. این قانون فقط برای مردم  است نه دولت!

 اگر به هر جوان مجرد بالای 2۰سال که خانه  •
نــدارد یک قطعه زمین در شهرهای کوچک 
بدهند که خودشان مطابق نقشه آرام آرام 
حل  مسکن  وگرانی  زمین  مشکل  بسازند، 
می شود ولی گویا زمین هم وارداتی و تحریم 

است! جوانان بی مسکن را دریابید!
به  • خصوص   در  محترم   مسئولان   لطفاً   

تعویق افتادنِ  پرداختِ وام هــای تعدادی از 
صندوق های قرض الحسنه آموزش و پرورش  

توضیح دهند.
 یکی از راه هــای کاهش مصرف برق پخش  •

فراوان پیام های بازرگانی از شبکه های مختلف 
صــدا وسیماست! پیشنهاد می کنم در لابه 
تا  بازرگانی پخش بشه  پیام  لای اخبار هم 

تلویزیون ها برای همیشه خاموش بمونه!
 مدیران بانک ملی! چرا برای تراکنش های  •

زیر ۳۰ هزار تومان پیام ارسال نمی شه؟  شما 
که پولش رو از ملت می گیرید. مشاغلی مثل 
ــارت به کارت  رانــنــده تاکسی که مشتری ک
می کنه، پشت فرمون که نمی شه گوشی طرف 
رو بگیرم و نگاه کنم! خیلی ها سوء استفاده 
می کنند و کرایه را واریز نمی کنند. لطفا سامانه 

پیامکی را فعال کنید.
 از شما انتقاد داشــتــم. چــرا تــوی روزنامه  •

افزایش  بازنشستگان  حقوق  می نویسید 
یافت درحالی که حقوق بازنشستگان تامین 
اجتماعی است نه کشوری و لشکری! حتما قید 
کنید بازنشستگان تامین اجتماعی. همه فکر 

می کنند ما کشوری ها هم افزایش داشتیم.
 وقتی دلار یک دفعه کلی رشد می کند چیزی  •

نمی نویسید ولی کافی است هزار تومان ارزان 
بشود تا شما توی بوق و کرنا کنید!

 بــرای ازدواج کــردن دوســت داشتن کافی  •
نیست. خانواده مهمه، تفاهم مهمه، فرهنگ 
مهمه، اخلاق مهمه، خسیس نبودن مهمه، 
هیچ وقت نگید دوستش دارم همین کافیه 

چون بعدها باعث پشیمانی است.
سه  • با  هستم  بازنشسته  نظامی  یک  من    

ــزرگ، لیسانس و بیکار که به علت  فرزند ب
نبود کار و درآمد ازدواج نکرده اند و خرجی 
آن ها با من است و با ۱۰درصد اضافه حقوق 
و گرانی سرسام آور مجبورم جای دیگر کار 
کنم تا بیستم برج زندگی را تامین کنم. هیچ 
مسئولی هم به فکر ما نیست. موقع جنگ 
رفتیم و صادقانه خدمت کردیم حالا باید با 

سختی زندگی کنیم.
نمی داندآمریکا  • هنوز  صداوسیما  گویا   

وانگلیس وکره جنوبی، ایران را تحریم کردند! 
هنوز هم گونی گونی و کیلوکیلو فیلم وسریال 
جدید از این کشورها می خره و به خورد ملت 
می ده. آن هم سریال هایی با محتوای تکراری 
و کیلویی... این اقدام رسانه ملی دقیقا برعکس 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران است 
و این سازمان هرگونه فیلم، سریال ومستند از 
کشورهای دوست مان)روسیه، چین وهند( را 

تحریم کرده است.
ــوزش و  •  اضافه کارهای بازنشسته های آم

پرورش مدت زیادی است که پرداخت نشده 
ــت. حتی هنوز لیست هم نــدادنــد برای  اس
پرداخت. نزدیک یک سال می شه و گویا قصدی 

برای پرداخت ندارند.
ــال دیگه  • ــه دو س ــی دون ــود دولـــت هــم م  خ

این۳۰۰هزار تومان یارانه هیچی نیست وگرنه 
به جاش حساب ارزی برای مردم باز می کرد نه 

پرداخت ریالی!
 از این که شماره حساب به منظور مساعدت  •

و بهبودی حسین کوچولو درج کردید و مورد 
تایید شما عزیزان و بزرگواران است، صمیمانه 
سپاس گــزارم. اطمینان دارم که این روش و 

منش انسانی تا انتهای راه ادامه دارد.
ــن مــمــلــکــت بین  • ــ ــلات ای ــک ــش ــی از م ــک  ی

سازمانی است که باعث معطلی مردم و سلب 
مسئولیت های ادارات شده است. هر کدام 

می گویند مربوط به فلان اداره است.
 به منظور دریافت وام ودیعه مسکن برای  •

رهن مستاجران که دولت وعده داده، من بانک 
صادرات را انتخاب و به بانک مراجعه کردم. 
می گویند هنوز ابلاغیه و بخشنامه ای صادر 
نشده است حتی رئیس بانک گفت تو شعبه 
فقط ۴نفر درخواست داشتیم ولی ابلاغیه 

صادرنشده است. لطفا پیگیر باشید.
ــل تـــبـــدیـــل روابـــــــط دوســـتـــی  • ــیـ ــه دلـ ــ  ب

تر-کوچک  ــزرگ  ب مراتب  عمودی)سلسله 
تری( به روابط افقی)همسال دوستی( و قطع 
انتقال تجربه ها، هدایت جوانان به طرف مواد 
و تفریحات ناسالم و آسیب پذیری از آن ها 

افزایش یافته است.

اصلاح یارانه ای، ترمز هدر رفت گندم صنعتی را کشید 
صرفه جویی 42 درصدی در آرد صنف و صنعت پس از اصلاح یارانه ای 

شرکت بازرگانی دولتی ایران از افت ۴2 درصدی 
مصرف گندم صنف و صنعت در اردیبهشت امسال 
نسبت به ماه مشابه سال قبل پس از اصلاح قیمت 
یارانه ای این محصول خبر می دهد که به منزله صرفه 

جویی 6۱ هزار تن گندم است.
به گزارش فارس به نقل از مرکز اطلاع رسانی شرکت 
بازرگانی دولتی ایران )مبدأ(، میزان فروش سامانه 
گندم صنف و صنعت در اردیبهشت ۱۴۰۱، به ۸5 
هزار و 2۳5 تن رسید در صورتی که در اردیبهشت 
۱۴۰۰ ایــن میزان ۱۴6 هــزار و 2۹۸ تن بــود که 

صرفه جویی ۴2 درصدی را نشان می دهد.
 این گــزارش می افزاید: متغیر اصلی صرفه جویی 
بیش از 6۱ هزار تنی در میزان تحویل گندم به صنف 
و صنعت در اردیبهشت امسال نسبت به اردیبهشت 
ــلاح قیمت ها در فرایند عرضه  ســال گذشته، اص
این محصول استراتژیک بــوده اســت. این گزارش 
صرفه جویی ۴2 درصــدی گندم صنف و صنعت را 
ناشی از توقف خروج آرد از چرخه تولید این محصولات 
بیان کرده و گفته است که همزمان با صرفه جویی 
در مصرف گندم در این بخش، فراورده های حاصل 

از این محصول در صنایع ماکارونی، بیسکویت، 
شیرینی، شکلات و فــراورده هــای مشابه، بدون 
انقطاع و توقف، تولید و از طریق چرخه توزیع به 

بازار عرضه شده اند.
این گــزارش صرفه جویی صورت گرفته را ناشی 
از توقف خروج آرد صنف و صنعت از چرخه تولید 
بیان کرده است ولی به نظر می رسد در کنار آثار 
مثبت افزایش قیمت در توقف قاچاق این محصول، 
شوک افزایش قیمت آرد به تولید و مصرف را نیز باید 
به عنوان یکی از دلایل کاهش مصرف آرد صنف و 

صنعت در نظر گرفت.

توضیحات خاندوزی درباره اظهارات رئیسی در خصوص تورم 
سال آینده 

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در روزهای اخیر 
سخنان  شیطنت آمیز  تحریف  با  رسانه ها  برخی 
تورم  گویا  که  کردند  القا  این گونه  رئیس جمهور، 
بیشتری در سال آینده وجود خواهد داشت اما حرف 
این است که دولت در نظر دارد اجرای برخی احکام 
قانونی را با توجه به عالانه سازی یارانه ها از سال آینده 
آغاز کند. به گزارش ایرنا، »سید احسان خاندوزی« 
در حاشیه جلسه هیئت وزیران و در جمع خبرنگاران 
افزود: این یک تحلیل شیطنت آمیز و غیرمنصفانه 
است و نکته  مدنظر رئیس جمهور این بود که دولت 
در نظر دارد برخی احکام قانونی مثل افزایش نرخ 
ارز مبنای محاسبه حقوق قانونی گمرکی از ۴2۰۰ 
تومان به نیمایی را با توجه به این که اجرای سیاست 

عادلانه کردن توزیع یارانه ها موجب افزایش موقت 
قیمت در کالاهای اساسی شده، با اجازه قانون 

گذار در سال ۱۴۰۱ اجرایی نکند.
خاندوزی ادامه داد: دولت در این خصوص لایحه 
دو فوریتی تنظیم و به مجلس ارسال کرده است که 
امیدواریم نمایندگان مجلس با دو فوریت و اصل 
لایحه موافقت کنند تا اجرای احکام مدنظر به سال 

۱۴۰2 موکول شود.
سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: توصیه ام به 
رسانه ها این است که الان اساساً کار اخلاقی نیست 
که با اهداف خاص سیاسی برای مردمی که این 
همه در اجرای طرح اصلاح نظام پرداخت یارانه ها 

همراهی کرده اند، تنش ایجاد شود.

پاسخ رهبر انقلاب به استفتائی درباره نرخ مصوب افزایش 
اجاره بها 

در پی مصوبه شــورای  عالی هماهنگی اقتصادی 
با حضور سران سه قوه درخصوص تعیین حداکثر 
افزایش اجاره بها در هر ســال تا سقف 25 درصد 
در تهران و 2۰ درصد در شهرهای سراسر کشور، 
استفتائی از محضر مقام معظم رهبری صورت گرفت.
به گزارش خبرگزاری فارس، در جلسه 2۸ خرداد 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی، مصوبه دولت در 
زمینه تعیین حداکثر افزایش اجاره بها در هر سال تا 
سقف 25 درصد در تهران و 2۰ درصد در شهرهای 

سراسر کشور، مورد تایید شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا قرار گرفت و مقررات لازم برای 
ضمانت اجرایی این مصوبه به تصویب سران قوا و 

دیگر اعضا رسید.
در همین راستا پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری پاسخ ایشان را به استفتائی درباره 
مصوبه اخیر شــورای عالی هماهنگی اقتصادی 

سران قوا منتشر کرده است.
ــازار مسکن،  ســوال مطرح شــده: در پی گرانی ب
ســران سه قــوه مصوب کــرده انــد که اجاره بها در 
کلان شهرها، 25 درصد بیشتر نباید افزایش پیدا 
کند و در غیر این صورت حکم تخلیه خانه به صاحب 
خانه داده نمی شود. سوالی که می خواستم بپرسم 
این که اگر صاحبخانه به این میزان افزایش راضی 
نباشد و قصد افزایش بیشتر اجاره بها و ودیعه را 
داشته باشد و مستاجر هم بنا به این قانون، ترک 
منزل نکند و صاحبخانه ناراضی و غصب کرده 
بخواند، مستاجر چه باید کند؟ آیا واجبات مانند 

نماز در این خانه درست است؟
پاسخ ارائه شده: به طور کلی اگر حکومت اسلامی 
با ملاحظه مصالح عمومی کشور، مقرراتی را اعلام 
کردند، همه باید عمل کنند و مستاجر اگر می تواند 
با موجر مصالحه نماید و در صورتی که چاره ای 
ندارد، سکونت او در آن با پرداخت اجاره براساس 

قانون، اشکال ندارد و نماز و روزه صحیح است.

فرصت مهم ایران برای سهم از خزر
ششمین نشست سران خزر در عشق آباد ترکمنستان در حالی روز گذشته برگزار شد که 
همچنان مهم ترین سند حقوقی تصویب شده میان سران خزر را می توان  »کنوانسیون 
آکتائو« دانست که سال ۱۳۹7 در شهر بندری آکتائوی قزاقستان به امضای سران 
رسید. سران خزر در بیانیه پایانی نشست روز گذشته ضمن تاکید بر تثبیت امنیت 
در  خزر، چارچوب قواعد نظامی حاکم بر این پهنه آبی را  به عنوان یکی دیگر از بندهای 
کنوانسیون آکتائو شفاف تر کردند اما آن چه پازل اصلی کنوانسیون  به شمار می رود و 
هنوز توافق جامعی درباره آن صورت نگرفته تعیین مرزهای آبی و نحوه بهره برداری از 
بستر و زیر بستر خزر است که با توجه به این که نشست بعدی سران در تهران خواهد بود 
ازهم اکنون باید برای استفاده از یکی از مهم ترین کارت های کشورمان که بر اساس 

معاهده آکتائو به دست آمده مهیا شد.
معاهده مهم آکتائو در مــرداد ۱۳۹7 بعد از 2۱ سال مذاکرات بین کارشناسان، 
نمایندگان کشورها در امور خزر و اجلاس های متعدد در سطح معاونان و وزیران امور 
خارجه و حداقل پنج نشست رسمی در سطح سران به متنی رسید که زمینه ساز رفع 
اختلاف های موجود و فراهم کننده بسترهای مناسب برای همکاری درزمینه های 
مختلف سیاسی، امنیتی، نظامی، اقتصادی، زیست محیطی و علمی شده است و 
گامی اساسی و  رو به جلو برای هر پنج کشور محسوب می شود، اما سوال این است که 
براساس این کنوانسیون سهم ایران از خزر دستخوش چه سرنوشتی خواهد شد؟ آیا 
این کنوانسیون که اکنون به »قانون اساسی خزر« نیز معروف شده است می تواند حقوق 
ایران از این پهنه آبی را که روزگاری مورد استفاده مشترک ایران و شوروی بوده ایفا کند؟
نگاهی به معاهده  آکتائو نشان می دهد که اگر چه طرف ها در این کنوانسیون در 
خصوص موارد مهمی مانند  انتقال خطوط نفت و گاز از کف خزر، منابع طبیعی، فضای 
هوایی بر فراز دریا، ممنوعیت حضور ناوگان کشور های غیرساحلی در خزر، محدوده 
دریای سرزمینی و منطقه ماهی گیری  هر کشور به توافق رسیده اند اما همچنان 
تکلیف مرزهای آبی و نحوه بهره برداری از بستر و زیر بستر خزر منوط به توافقات دیگری 
شده است که بر اساس مذاکرات دوجانبه کشورها به خصوص بین ایران با ترکمنستان و 
ایران   با آذربایجان مشخص خواهد شد. به عبارتی آن ها ترجیح داده اند از دیگر مزایای 
این کنوانسیون فعلا بهره بردای شود تا بین کشورهای جنوب خزر توافق نهایی صورت 
گیرد. هرچند درباره منابع نفت و گاز که محل اختلاف کشورهاست نیز مقرر شد این 
مسئله تا نهایی شدن کنوانسیون حقوقی خزر مسکوت بماند. به طور مشخص ایران با 
آذربایجان درباره حوزه نفتی البرز با حدود دو میلیارد بشکه نفت دچار اختلاف هستند 
که براین اساس تا نهایی شدن رژیم حقوقی یا توافقات دوجانبه هیچ گونه بهره برداری 

از این منطقه و دیگر مناطق مورد اختلاف در خزر نباید انجام شود.
موافقت نامه آکتائو به هر کشور ساحلی خزر ۱5 مایل دریایی را به عنوان آب های 
سرزمینی اختصاص داد. برای هر کشور ساحلی علاوه بر ۱5 مایل مذکور ۱۰ مایل 
دریایی نیز به عنوان منطقه  ویژه  صیادی در نظر گرفته شده است. مساحت باقی مانده 

از دریا به عنوان پهنه مشترک برای استفاده  همه کشورهای ساحلی آزاد خواهد بود.
موضوع مشترک بودن مساحت باقی مانده دریا بعد از 25 مایل دریایی و همچنین 
ممنوعیت حضور ناوگان خارجی، قدرت مانور روسیه و ایران را با توجه به ناوگان دریایی 
آن ها افزایش می دهد اما کشیدن خط لوله در کف خزر مخاطرات زیست محیطی 
خطرناکی خواهد داشت و علاوه بر آن به لحاظ اقتصادی نیز ایران و روسیه ترجیح 
می دادند همچنان سوآپ و رویه قبلی دنبال شود. در عین حال در مجموع می توان 
کنوانسیون آکتائو را گامی بلند برای تعیین تکلیف رژیم حقوقی خزر دانست. با همه 
این تفاصیل آن چه در این میان برای افکار عمومی داخل کشورمان از اهمیت زیادی 
برخوردار است، سهم ایران از خزر و نحوه برخورداری ما از منابع این پهنه آبی است. 
کنوانسیون خزر با آن که درباره بیش از ۹۰ درصد موضوع های مهم تعیین تکلیف کرده 
اما ۱۰ درصد باقی مانده بسیار مهم و تاثیرگذار است. ۱۰ درصدی که مهم ترین بخش 
آن ترسیم  خط مبدأ برای تعیین دریای سرزمینی و به تبع آن نحوه استفاده از منابع بستر 

و زیر بستر خزر خواهد بود.
اکنون به نظر می رسد دیپلمات ها و مسئولان ذی ربط در یکی از مهم ترین نقطه های 
مذاکرات بیست و چند ساله اخیر درباره خزر قرار دارند چرا که به جرئت می توان گفت، 
نحوه تعیین خط مبدأ می تواند ترسیم کننده میزان و کیفیت انتفاع ما از خزر باشد. خط 
مبدأ به شیوه های گوناگونی تعیین می شود اما در کنوانسیون آکتائو به دو صورت خط 
مبدأ طبیعی که مبتنی بر بیشترین میزان جزر دریا  و خط مبدأ مستقیم که شامل خطی 
است که از اتصال پیشرفته ترین نقاط خشکی در دریا، ترسیم می شود اشاره شده است 
و با توجه به این که خط مبدأ مستقیم می تواند بیشترین انتفاع را برای کشورها داشته 

باشد، عمدتا از این روش برای تعیین حدود دریایی خود استفاده می کنند.
بدین لحاظ کنوانسیون حقوقی خزر  نقشی بنیادی برای خط مبدأ در نظر گرفته است 
زیرا حدود خارجی مناطق دریایی کشورهای ساحلی از خطوط مبدأ تعیینی آن ها اندازه 
گیری خواهد شد که همان طور که گفتیم این خطوط مبنای تعیین پهنه دریایی مشترک و 
همچنین نحوه استفاده از بستر و زیر بستر )منطقه انحصاری  اقتصادی( نیز خواهند بود 
اما از آن جا که سواحل کشورمان به لحاظ جغرافیایی حالتی مقعر دارد، عملا در تعیین 
خط مبدأ مستقیم، ایران متضرر می شود. از این گذشته ساحل ایران بسیار هموار است و 
فاقد بریدگی ها، دماغه ها و پیشرفتگی خشکی در دریاست تا بتوان آن ها را به عنوان نقاط 
مبنای خطوط مستقیم به هم وصل کرد. از حیث جزایر نیز فقط جزیره آشوراده وجود دارد 
که آن هم فاصله چندانی با ساحل ندارد. در حالی که حداقل دو همسایه ایران در خزر 

یعنی ترکمنستان و آذربایجان دارای سواحل محدب و دندانه دار  هستند.
برهمین اساس ایران در اجلاس آکتائو با استناد به این شرایط خواستار در نظر گرفته 
شدن این وضعیت در تعیین خط مبدأ شد و توانست امتیازی ویژه در این باره بگیرد و در 
نهایت در جزء سوم بند ۴ ماده اول کنوانسیون آکتائو در تعریف خط مبدأ به صراحت 
آمده است: »روش تعیین خطوط مبدأ مستقیم باید در موافقت نامه جداگانه ای بین 
همه طرف ها تعیین شود. چنان چه شکل ساحل، یک کشور ساحلی را در تعیین آب های 
داخلی اش آشکارا در وضعیت نامساعدی قرار دهد، این وضعیت هنگام ایجاد روش فوق 
به منظور دستیابی به تفاهم میان تمامی طرف ها مدنظر قرار خواهد گرفت.« بندی 
که به صراحت به وضعیت ایران اشاره دارد و وزیر خارجه وقت نیز بلافاصله در مکاتبه 
با پنج کشور ساحلی خزر استناد این بند به شرایط کشورمان را مورد تاکید قرارداد، 
اما برای استفاده از این فرصت قطعا »اصل انصاف« به عنوان یکی از اصول حقوقی که 
ــران مصداق پیدا می کند و همچنین  به طــور مشخص درخصوص ایــن وضعیت ای
برخی دیگر از موارد حقوقی همچون سابقه انتفاع اقتصادی از مناطق ماهی گیری 
که می تواند مبنای خط مبدأ کشورمان باشد و حتی رویه های داوری دیوان بین المللی 

دادگستری باید مورد توجه ویژه کارشناسان و دیپلماسی کشورمان قرار گیرد.
آوردن چنین پاراگرافی در متن اصلی کنوانسیون یک فرصت مناسب برای کشورمان 
در ادامه مذاکرات تعیین حدود مرزی خزر خواهد بود. مذاکراتی که پس از اجلاس 
آکتائو آغاز شده و همچنان ادامه دارد. دیروز نیز در پایان اجلاس عشق آباد، وزیر خارجه 
کشورمان تاکید کرد که هنوز هیچ تصمیمی درباره خط مبدأ و نحوه استفاده از بستر و 
زیربستر خزر گرفته نشده است. بنابراین باید منتظر ماند تا مگر در اجلاس بعدی یعنی 

اجلاس تهران گره این کنوانسیون گشوده شود.
بدیهی است این امتیاز تنها در صورتی می تواند جنبه عملیاتی به خود بگیرد که ما بتوانیم 
در مذاکرات دوجانبه برای تعیین خطوط مبدأ دستاورد قابل تاملی داشته باشیم، 
بنابراین اکنون کارزار اصلی دیپلمات ها و مسئولان ذی ربط کشورمان باید معطوف 
بر استفاده از این فرصت و مهیا کردن اهرم های به فعلیت رساندن آن باشد. اهرم هایی 
که قطعا منحصر در موضوع خزر نیست و حتی شرایط محیطی و منطقه ای و داخلی نیز 

می تواند در رد و بدل شدن امتیازات میان طرف ها موثر باشد.

یادداشت روز

  سیدحمید حسینی 
h.hosseini@khorasannews.com

خراسان آنلاین بررسی کرد

تا 1404، دانش آموختگان جراحی قلب استان کمتر از انگشتان یک 
دست!

دسترسی به پزشک یکی از   
مولفه هایی است که در روند 
درمان بیماران اثرگذار است و اگر در کمترین زمان 
ممکن دسترسی به پزشک صورت نگیرد، می تواند 
آسیب هایی را به بیمار وارد کند. در همین زمینه در 
چند سال اخیر مردم زیادی مخصوصا در شهرستان ها 
و شهرهای خــارج از مراکز استان ها از دسترسی 
نامناسب مردم به پزشک گلایه کرده و خواستار حل 
مسئله کمبود پزشک در کشور شده اند. این در حالی 
است که با توجه به آمارها و به گفته قائم مقام معاونت 
درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد زنگ خطر تعداد 
بسیار اندک دانش آموختگان رشته های تخصصی 
علوم پزشکی در چندسال آینده به صدا درمی آید. 
توکلیان، جانشین و قائم مقام معاونت درمان دانشگاه 
عــلــوم پزشکی مشهد بــه خــراســان آنــلایــن گفت: 

مهاجرت پزشکان و تمایل نداشتن به تحصیل در 
رشته های حساس و مهمی مثل بیهوشی، اورژانس 
و جراحی قلب در استان افزایش داشته و به طور 
میانگین حدود ۸۰ درصد ظرفیت این تخصص ها 
خالی است که کاهش جمعیت دانش آموختگان 
این تخصص ها در سال های نه چندان دور آثار 

نامطلوبی بر نظام سلامت به جا خواهد گذاشت.
وی افـزود: اسـترس و فرسـودگی شـغلی زیـاد،  
درآمد نامتناسـب با میزان مسـئولیت و حساسیت 
کار از عوامـل کاهـش تمایـل بـه حضـور در ایـن 
رشته هاسـت  و هـم اکنـون تامیـن ایـن پزشـکان 
بـرای بیمارسـتان ها بسـیار دشـوار شـده اسـت. 
مجمـوع دانش آموختگان رشـته طـب اورژانس در 
اسـتان خراسـان تـا سـه سـال آینـده کمتـر از 2۰  و 

جـراح قلـب کمتـر از پنـج نفـر اسـت.


